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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 27 juli 1953
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, De Bruijn, Cals, Donker,
Van de Kieft, Luns, Mansholt, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig zijn de
Ministers Beel, Beyen en Kernkamp).

Wnd. Secretaris: Jhr.Mr. A.J.M. van Nispen tot Pannerden.
- - -

3. Buitenlands beleid
a. Reis van Minister Luns
Minister Luns brengt de Raad verslag uit van zijn reis voornamelijk naar Australië, via Indonesië.
De Minister herinnert er aan, dat het doel van zijn reis was met de Australische Regering
besprekingen te voeren over technische, bestuurlijke en administratieve samenwerking ten
behoeve van Nederlands Nieuw-Guinea. Tevoren werd de Indonesische Regering gepolst over
de wenselijkheid, dat ook Djakarta zou worden aangedaan. Hierop kwam eind April, begin Mei
een positieve reactie. Het tijdstip van de reis werd bepaald door het feit, dat in het begin van het
volgende jaar in Australië verkiezingen worden gehouden, zodat, wil deze Regering nog bepaalde
regelingen uitvoeren, niet veel later contact had kunnen worden opgenomen. Het tijdstip bleek
ook gunstig gekozen, omdat kort tevoren de Indonesische Regering getracht had met de
Australische Regering tot een gesprek te komen ter regeling van de kwestie West-Nieuw-Guinea
buiten Nederland om.

In Djakarta is de Minister vooral opgevallen de voortreffelijke positie, welke het
Hoge Commissariaat daar inneemt. Ook is hij onder de indruk gekomen van de nog steeds
belangrijke positie van het Nederlandse bedrijfsleven in Indonesië. Onder meer ten gevolge van
het gebrek aan regeerkracht bij de Indonesische Regering is deze positie nog versterkt. In het
Verre Oosten heeft algemeen de economische ontwikkeling van ons land in de laatste anderhalf
jaar grote indruk gemaakt. In dit opzicht is Indonesië slachtoffer van eigen propaganda; men
had de indruk, dat na jarenlange "afrooming" van het inkomen van Indonesië na de
souvereiniteitsoverdracht Nederland economisch ten gronde zou gaan. De woningsituatie in
Djakarta noemde de Minister afgrijselijk. Ook het levenonderhoud is afschuwelijk hoog. De
Indonesische Regering mist de kracht haar besluiten door te zetten. De honderden ambtenaren
in de Nederlandse tijd zijn vervangen door duizenden. De besluitvorming komt moeizaam en
veel te laat tot stand. Een poging Indonesiërs voor topfuncties op te leiden mislukte bijna totaal.
Het prestige van Indonesië in de omringende landen is buitengewoon laag. Men klaagt, dat men
met dit land bijna geen zaken kan doen. Onveiligheid en gebrek aan organisatie worden telkens
aangevoerd. Eerst na nieuwe verkiezingen is een stabiel bestuur mogelijk. De ontvangst in
Indonesië was hoffelijk; de Minister heeft de volgende punten met de Indonesische Regering
besproken:
1. De vrijlating van de laatste APRA-arrestanten. Hierop is een gunstige beslissing gevolgd.
2. De Blitar- en Talisse-kwestie. De mogelijkheid bestaat, dat na betaling van de koopsom voor
de inbeslaggenomen goederen deze kwestie uit de wereld kan worden geruimd.
3. Het Ambonnezen-vraagstuk. De Minister heeft op de plicht gewezen de Ambonnezen weer
in Indonesië toe te laten en hen de zekerheid te verschaffen, dat geen represailles zullen worden
genomen. Terugkeer naar Ambon vond Mukarto in eerste instantie minder gewenst; men denkt
thans aan het zenden van een kleine groep, waarvan de ervaringen kunnen leiden tot
verandering van de instelling van Ambonnezen hier.
4. De transfer. Van Indonesische zijde werd opgemerkt, dat verruiming van de mogelijkheden
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afhankelijk is van de rubberprijzen. De financiële positie in Indonesië is vrij hopeloos.
5. Het Indo-Europeanen vraagstuk. Deze groep is bijzonder verbitterd en voelt zich door beide
partijen achtergesteld. Wijziging van de nationaliteitswetgeving zal wellicht wijziging brengen in
de uitsluiting van het Indonesische Staatsburgerschap van zovelen kort na de
souvereiniteitsoverdracht.
6. De onveiligheid in Nieuw-Guinea. De Minister had afgesproken, dat de kwestie-Nieuw-
Guinea niet zou worden besproken. Wel kwam de kwestie van de infiltratie aan de orde. De
Minister wijst er op, dat de Indo-Europeanen Nieuw-Guinea als een natuurlijk irridenta
beschouwen. Door hun anti-Nederlandse gezindheid vormen zij in Nieuw-Guinea een
probleem. Ook het gevangenhouden van de Ambonnezenleiders in Hollandia is een moeilijke
kwestie. Gezien de verhouding tot Indonesië kan daar niet een voortdurende agitatie worden
toegelaten. Anderzijds kunnen zij op deze wijze niet in Nieuw-Guinea blijven. Indien de poging
hen naar de West te laten gaan mislukt, lijkt het noodzakelijk hen naar Nederland te doen
komen, zijnde dit dan het minste van twee kwaden. Van belang is het, dat dit alternatief niet
bekend is, zodat de beslissing al dan niet naar de West te gaan er door wordt beïnvloed.

Naar aanleiding van een vraag van Minister Donker antwoordt Minister Luns, dat
hij het niet meer heeft gehad over de communistische Indonesiërs in ons land. Mukarto heeft er
op gewezen, dat de Indonesiers buiten hun vaderland niet altijd als representatief voor hun volk
moeten worden beschouwd, omdat hun verblijf elders veelal verband houdt met de
wenselijkheid hen niet in Indonesië te hebben. De Minister heeft de indruk, dat met betrekking
tot de communistische dreiging in Zuid-Oost-Azië Indonesië als een zorgenkind wordt
beschouwd. Zou Indo-China de strijd moeten opgeven, dan is te verwachten, dat het
communisme via Siam, Malakka en Birma ook in Sumatra vaste voet krijgt. De Minister-President
zou het ook een ramp achten, indien Frankrijk de verdediging in Indo-China - begrijpelijk
overigens na zoveel offers te hebben gebracht - zou opgeven.

In Australië vernam Minister Luns o.a., dat het blijven van de Nederlanders in
Westelijk Nieuw-Guinea als conditio sine qua non voor de veiligheid van Australië wordt
beschouwd. Van de zijde van de oppositie werd met de nodige druk de Minister enkele malen
bevestigd, dat indien Labour na de verkiezingen de Regering overneemt ten opzichte van
Nederlands-Nieuw-Guinea exactly the same policy zal worden gevolgd. Ten tijde van het verblijf
van de Minister liet de Indonesische Regering weten, dat een overeenkomst tussen Nederland
en Australië over Nieuw-Guinea als een onvriendelijke daad zou worden beschouwd. Bij nadere
informatie van Australische zijde liet de Indonesische Regering weten, dat deze term alleen was
gebruikt om de Nederlanders schichtig te maken. In Australië is men volkomen bereid op
plaatselijk niveau voor de ontwikkeling van Nieuw-Guinea velerlei regelingen en afspraken te
treffen, maar heeft men overwegend bezwaar tegen een politiek en defensief verdrag, terwijl
men zich ook niet vast wil leggen op het punt van de toekomstige status en het tijdstip van het
uitoefenen van het zelfbeschikkingsrecht door de bevolking. De samenwerking zou ook nooit
zo ver kunnen gaan, dat integratie van diensten plaats vindt. Men zou bij coördinatie en
onderling hulpbetoon willen blijven staan. Met betrekking tot de Japanse pogingen zijn
belangensfeer in de richting van Nieuw-Guinea uit te breiden bestaat bij de Australiërs nog
groter wantrouwen dan bij ons reeds aanwezig is. Toch beseft men dat men niet steeds neen kan
blijven zeggen, men wil echter niet verder gaan dan het toelaten van enkele tientallen Japanners.
De Japanse visserij ten oosten van Australië wordt alleen toegestaan, indien de Japanse vloot
met moederschepen werkt. Voor een bespreking tussen Japan enerzijds en Nederland en
Australië anderzijds wordt niet gevoeld; te verwachten is dat anderen dan aan deze besprekingen
zouden willen deelnemen. Japan heeft aangeboden in de vorm van diensten herstelbetalingen
voor Nieuw-Guinea te verrichten. Men heeft laten weten, dat deze herstelbetaling wel kan
geschieden door de levering van prefabricated houses en andere materialen, maar niet door
Japanse onderdanen, die in Nieuw-Guinea zouden moeten worden toegelaten. Minister



Kernkamp heeft het tweede deel van de Australische besprekingen meegemaakt. Een voorlopige
lijst van punten, waarover overeenstemming werd bereikt, zal aan het antwoord van Australië op
een Nederlands memorandum worden gehecht. Nederlands Nieuw-Guinea zal in de lucht- en
zeeverbindingslijnen worden opgenomen. Met betrekking tot de defensie is het standpunt
ingenomen, dat het niet opportuun is daarover thans enigerlei afspraak te maken. De Minister
heeft zijn verblijf in Australië verlengd o.a. omdat zijn besprekingen met Buitenlandse Zaken
dienden te worden voortgezet met de Minister voor de Territories.

Met betrekking tot de Nederlandse emigranten deelt de Minister nog mede, dat
hij de indruk heeft, dat deze in Australië tevreden zijn. Zij maken ook tegenover de Engelse
immigranten een goede indruk. Overigens is de bereidheid naar Australië te emigreren ten
gevolge van sensatieverhalen in de krant afgenomen.

In vergelijking van Australisch Nieuw-Guinea is de Minister bij zijn bezoek
Nederlands Nieuw-Guinea meegevallen.
Over het algemeen heeft de Minister voor de positie van Nederland in het Verre Oosten veel
begrip aangetroffen. Men heeft waardering voor de Hollanders, die ten behoeve van de
technische bijstand overal werkzaam zijn. Overigens wordt de organisatie van de technische
bijstand in Azië anders gewaardeerd dan in het Westen, o.a. ten gevolge van de zeer ruime loon-
en vacantieregelingen. De Nederlanders, die direct op contract met de diverse Regeringen
werken, hebben een goede naam. Overal zijn de Hollandse kolonies vermeerderd. In Siam
gelukte het de Minister een oud geschilpunt over schadeloosstelling te beëindigen. In New-Delhi
heeft de Minister gepoogd een gunstige regeling voor de landingsrechten van de KLM te
bewerkstelligen. Verder werd daar een bespreking gevoerd over de geblokkeerde Nederlandse
kapitalen. Het gelukte de Minister deze kwestie weer los te maken van een vordering van
Duitsers, welke kwestie er door de Indiase Regering aan was gekoppeld.

De Minister-President had de vergadering inmiddels tot des namiddags twee uur geschorst.
Minister Luns voltooide het bovenstaande verslag in middagvergadering.
- - -


